
PROTOKÓŁ NR XVI/2020 

z sesji Rady Gminy Dębnica Kaszubska 

z dnia 29 stycznia 2020 r. 

 

W sesji wzięli udział: 

 13 Radnych Rady Gminy Dębnica Kaszubska 

 Wójt Gminy – Iwona Warkocka 

 Zastępca Wójta Gminy – Agnieszka Żukowska 

 Skarbnik Gminy – Marek Malinowski 

 Mecenas – Anna Soja 

 Dyrektor Gminnego Ośrodka Kultury – Anna Pietrzak 

 Pracownik Gminnego Ośrodka Kultury – Kinga Trubicka 

 Dyrektor Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Dębnicy Kaszubskiej – Izabela Krawczyk 

 Dyrektor Zespołu Szkół w Gogolewie – Justyna Kośla 

 Dyrektor Zespołu Szkół w Motarzynie – Gabriel Konkel 

 Kierownik Środowiskowego Domu Samopomocy w Motarzynie – Mirosław Turczyński 

 Członek Zarządu Powiatu Słupskiego – Marcin Kowalczyk 

 Członek Zarządu Powiatu Słupskiego – Grzegorz Grabowski 

 Dzielnicowy sierż. szt. – Krystian Sontowski 

Radny nieobecny: Olech Marcin, Szerlowski Mateusz 

Porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 

2. Zatwierdzenie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z XV sesji Rady Gminy Dębnica Kaszubska. 

4. Podjęcie uchwał w sprawie: 

4.1. zatwierdzenia planów pracy stałych Komisji Rady Gminy Dębnica Kaszubska, 

4.2. ustalenia planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego nauczycieli, maksymalnej 
kwoty dofinansowania opłat za kształcenie pobierane przez podmioty, o których mowa w art. 
70a ust. 3a ustawy – Karta Nauczyciela oraz ustalenia form i specjalności kształcenia objętych 
dofinansowaniem w 2020 r., 

4.3. zmiany uchwały nr XIV/104/2019 Rady Gminy Dębnica Kaszubska z dnia 27 listopada 2019 
r. w sprawie nadania nazw ulic drogom położonym w miejscowości Podole Małe, 



4.4. zmiany uchwały nr XXII/158/2012 Rady Gminy Dębnica Kaszubska z dnia 29 marca 2017 r. 
w sprawie określenia zasad nabywania, zbywania i obciążania nieruchomości oraz ich 
wydzierżawiania lub wynajmowania na czas oznaczony dłuży niż 3 lata lub na czas 
nieoznaczony oraz ustalenia stawek czynszów dzierżawnych na terenie gminy Dębnica 
Kaszubska, 

4.5. zmieniająca uchwałę nr XLIV/324/2014 Rady Gminy Dębnica Kaszubska z dnia 27 sierpnia 
2014 r. w sprawie trybu i sposobu powoływania i odwoływania członków zespołu 
interdyscyplinarnego oraz szczegółowych warunków jego funkcjonowania, 

4.6. uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Dębnica Kaszubska na lata 2020-2032, 

4.7. uchwalenia budżetu Gminy Dębnica Kaszubska na 2020 rok. 

5. Sprawozdanie z działalności Wójt Gminy Dębnica Kaszubska. 

6. Sprawozdanie z wykonania uchwał. 

7. Sprawozdanie z działalności Komisji Rady Gminy Dębnica Kaszubska za 2019 rok: 

7.1. Komisji Infrastruktury i Budżetu, 

7.2. Komisji Rewizyjnej, 

7.3. Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, 

7.4. Komisji Spraw Społecznych. 

8. Wolne wnioski i informacje. 

9. Zamknięcie obrad. 

Przebieg sesji: 

Ad. 1-2 

Sesję Rady Gminy Dębnica Kaszubska otworzył Przewodniczący Rady Krzysztof Badowski. 

Otwarcia dokonał o godzinie 10:34 w sali konferencyjnej Urzędu Gminy Dębnica Kaszubska. 

Przywitał pracowników urzędu, przybyłych gości oraz Radnych Rady Gminy. Na podstawie listy 

obecności stwierdził, że nieobecnych jest dwóch Radnych i ogłosił, że obrady są prawomocne. 

Przewodniczący Rady przystąpił do zatwierdzenia porządku obrad. Zadał pytanie czy ktoś z Państwa 

ma jakieś uwagi do porządku obrad? W związku z brakiem zgłoszeń poinformował, że na sesji 

będzie obowiązywał porządek obrad przedstawiony Radnym. Następnie przeszedł do kolejnego 

punktu porządku obrad. 

Ad. 3  

Przewodniczący Rady K. Badowski poinformował, że Radni przeszli do zatwierdzenia 

protokołu z poprzedniej sesji i zadał pytanie czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś uwagi do 



protokołu? W związku z brakiem uwag oświadczył, że protokół obowiązuje w brzmieniu uprzednio 

przesłanym. 

Ad. 4-4.1 

Przewodniczący Rady K. Badowski zarządził przejście do projektu uchwały w sprawie 

zatwierdzenia planów pracy stałych Komisji Rady Gminy Dębnica Kaszubska /stanowiącego 

załącznik nr 1 do protokołu/. Poinformował, że na komisjach wspólnych projekt uchwały był 

opiniowany i uzyskał opinię pozytywną. Przewodniczący Rady zadał pytanie czy ktoś z Państwa 

Radnych ma jakieś pytania bądź uwagi do projektu uchwały? W związku z brakiem zgłoszeń 

przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania uchwała została podjęta i uzyskała następującą liczbę głosów /za: 12, 

przeciw: 1, wstrzymało się: 0 

Uchwała otrzymała nr XVI/122/2020 i stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

/Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu/ 

Ad. 4.2  

Przewodniczący Rady K. Badowski zarządził przejście do projektu uchwały w sprawie 

ustalenia planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego nauczycieli, maksymalnej kwoty 

dofinansowania opłat za kształcenie pobierane przez podmioty, o których mowa w art. 70a ust. 3a 

ustawy – Karta Nauczyciela oraz ustalenia form i specjalności kształcenia objętych dofinansowaniem 

w 2020 r. /stanowiącego załącznik nr 4 do protokołu/. Poinformował, że na komisjach wspólnych 

projekt uchwały był opiniowany i uzyskał opinię pozytywną. Przewodniczący Rady zadał pytanie czy 

ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania bądź uwagi do projektu uchwały? 

Radny P. Paczesny zadał pytanie jaka jest procedura sporządzania tego planu? 

Wójt Gminy I. Warkocka oznajmiła, że najpierw nauczyciele zgłaszają swoje zapotrzebowanie 

dyrektorowi, a następnie jest to zatwierdzane przed dyrektora, aby było zgodne z potrzebami 

placówki. W dalszej kolejności wydawany jest plan określający kwoty na poszczególne kierunki. 

Dodała również, że nigdy nie zdarzyło się, aby środków finansowych zabrakło na doskonalenie. 

Zawsze zostają niewykorzystane środki. 

Przewodniczący Rady K. Badowski zadał pytanie czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania 

bądź uwagi do projektu uchwały? W związku z brakiem zgłoszeń przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania uchwała została podjęta i uzyskała następującą liczbę głosów /za: 13, 

przeciw: 0, wstrzymało się: 0 

Uchwała otrzymała nr XVI/123/2020 i stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

/Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu/ 



Ad. 4.3 

Przewodniczący Rady K. Badowski zarządził przejście do projektu uchwały w sprawie 

zmiany uchwały nr XIV/104/2019 Rady Gminy Dębnica Kaszubska z dnia 27 listopada 2019 r. 

w sprawie nadania nazw ulic drogom położonym w miejscowości Podole Małe /stanowiącego 

załącznik nr 7 do protokołu/. Poinformował, że na komisjach wspólnych projekt uchwały był 

opiniowany i uzyskał opinię pozytywną. Przewodniczący Rady zadał pytanie czy ktoś z Państwa 

Radnych ma jakieś pytania bądź uwagi do projektu uchwały? W związku z brakiem zgłoszeń 

przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania uchwała została podjęta i uzyskała następującą liczbę głosów /za: 13, 

przeciw: 0, wstrzymało się: 0 

Uchwała otrzymała nr XVI/124/2020 i stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

/Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu/ 

Ad. 4.4 

Przewodniczący Rady K. Badowski zarządził przejście do projektu uchwały w sprawie 

zmiany uchwały nr XXII/158/2012 Rady Gminy Dębnica Kaszubska z dnia 29 marca 2017 r. 

w sprawie określenia zasad nabywania, zbywania i obciążania nieruchomości oraz ich 

wydzierżawiania lub wynajmowania na czas oznaczony dłuży niż 3 lata lub na czas nieoznaczony 

oraz ustalenia stawek czynszów dzierżawnych na terenie gminy Dębnica Kaszubska /stanowiącego 

załącznik nr 10 do protokołu/. Poinformował, że na komisjach wspólnych projekt uchwały był 

opiniowany i uzyskał opinię pozytywną. Przewodniczący Rady zadał pytanie czy ktoś z Państwa 

Radnych ma jakieś pytania bądź uwagi do projektu uchwały?  

Radny P. Paczesny zadał pytanie czy w tej uchwale chodzi o to, że Wójt Gminy po 3 latach 

wydzierżawia nieruchomość bez pytania rady o zgodę? 

Wójt Gminy I. Warkocka odpowiedziała, że jeżeli okres jest krótszy niż 3 lata, to nie powiadamia 

się radnych o dzierżawie. 

Radny P. Paczesny zadał pytanie co o tym sądzi rada gminy? 

Przewodniczący Rady K. Badowski zauważył, że do tej pory cały czas tak to funkcjonowało. 

Kompetencją wójta jest ustalanie stawek za dzierżawę. 

Radny W. Leśniewski zadał pytanie czy po 3 latach dzierżawy musi być podjęta kolejna uchwała? 

Wójt Gminy I. Warkocka odpowiedziała, że nie. Jeżeli dzierżawa jest krótsza niż 3 lata, nie 

podejmuje się uchwały. 



Radny P. Paczesny zadał pytanie czy jeżeli hipotetycznie radny zauważy potencjał na jakiejś 

nieruchomości, a dzierżawa nadal będzie trwać, będzie można dowiedzieć się jak długo ona jeszcze 

potrwa? Czy to zostanie przekazane radnemu? 

Wójt Gminy I. Warkocka przypomniała, że każdą umowę można rozwiązać. Wszystko zależy od 

warunków wypowiedzenia. To, że jakaś umowa jest zawarta na dłuższy czas, nie oznacza tego, że nie 

można tego czasu skrócić. 

Zastępca Wójta Gminy A. Żukowska zauważyła, że w tej uchwale nie jest mowa 

o wydzierżawianiu konkretnej działki, w tym przypadku mowa jest o stawkach dzierżawnych, 

o których mowa w ustawie. Gdy pojawi się możliwość wydzierżawienia działki na okres dłuższy niż 

3 lata Pani Wójt nadal będzie zobowiązana do przedstawianie tej propozycji radnym i zapytania ich 

o zgodę. 

Przewodniczący Rady K. Badowski zadał pytanie czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania 

bądź uwagi do projektu uchwały? W związku z brakiem zgłoszeń przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania uchwała została podjęta i uzyskała następującą liczbę głosów /za: 13, 

przeciw: 0, wstrzymało się: 0 

Uchwała otrzymała nr XVI/125/2020 i stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

/Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu/ 

 

Ad. 4.5 

Przewodniczący Rady K. Badowski zarządził przejście do projektu uchwały zmieniającego 

uchwałę nr XLIV/324/2014 Rady Gminy Dębnica Kaszubska z dnia 27 sierpnia 2014 r. w sprawie 

trybu i sposobu powoływania i odwoływania członków zespołu interdyscyplinarnego oraz 

szczegółowych warunków jego funkcjonowania /stanowiącego załącznik nr 13 do protokołu/. 

Poinformował, że na komisjach wspólnych projekt uchwały był opiniowany i uzyskał opinię 

pozytywną. Przewodniczący Rady zadał pytanie czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania bądź 

uwagi do projektu uchwały? W związku z brakiem zgłoszeń przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania uchwała została podjęta i uzyskała następującą liczbę głosów /za: 13, 

przeciw: 0, wstrzymało się: 0 

Uchwała otrzymała nr XVI/126/2020 i stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

/Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 15 do protokołu/ 

Ad. 4.6 

Przewodniczący Rady K. Badowski zarządził przejście do projektu uchwały w sprawie 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Dębnica Kaszubska na lata 2020-2032 



/stanowiącego załącznik nr 16 do protokołu/. Poinformował, że na komisjach wspólnych projekt 

uchwały był opiniowany i uzyskał opinię pozytywną. Przewodniczący Rady zadał pytanie czy ktoś 

z Państwa Radnych ma jakieś pytania bądź uwagi do projektu uchwały? W związku z brakiem 

zgłoszeń przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania uchwała została podjęta i uzyskała następującą liczbę głosów /za: 10, 

przeciw: 0, wstrzymało się: 3 

Uchwała otrzymała nr XVI/127/2020 i stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

/Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 18 do protokołu/ 

Ad. 4.7 

Przewodniczący Rady K. Badowski zarządził przejście do projektu uchwały w sprawie 

uchwalenia budżetu Gminy Dębnica Kaszubska na 2020 rok /stanowiącego załącznik nr 19 do 

protokołu/. Poinformował, że na komisjach wspólnych projekt uchwały był opiniowany i uzyskał 

opinię pozytywną. Przewodniczący Rady zadał pytanie czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania 

bądź uwagi do projektu uchwały?  

Skarbnik Gminy M. Malinowski poinformował, że zachodzi konieczność zapoznania z opinią 

Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie budżetu, przed podjęciem tego budżetu. /Opinia 

stanowi załącznik nr 20 do protokołu/. Uchybienie w projekcie uchwały budżetowej wystąpiły 

z tego względu, że przychody z emisji obligacji komunalnych nie mogły zostać w nim ujęte, 

a w zasadzie przychody z wolnych środków. Błąd jest również spowodowany przedstawioną relacją 

i niezachowaniem odpowiedniego bilansu tj. dochody są mniejsze niż wydatki, a luka winna być 

uzupełniona wolnymi środkami. Błąd został usunięty. Poprawiono również paragrafy, które zdaniem 

Regionalnej Izby Obrachunkowej były niewłaściwe. 

Radny B. Tutak zadał pytanie kiedy wpłynęła opinia do urzędu? Czy opinia była przedkładana 

Radnym? 

Skarbnik Gminy M. Malinowski odpowiedział, że opinia wpłynęła 19 grudnia. Nie była ona 

przedstawiana, ze względu na to, iż winna być zaprezentowana na sesji przed uchwaleniem budżetu. 

O tym mówi art. 238 pkt 3 „Opinię regionalnej izby obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej 

zarząd jednostki samorządu terytorialnego jest obowiązany przedstawić, przed uchwaleniem budżetu, 

organowi stanowiącemu jednostki samorządu terytorialnego.”. 

Radny B. Tutak zauważył, że w zeszłym roku Radni otrzymali treść opinii na maila. Nie jest to 

konsekwentne. Czy Radni na komisjach wspólnych mieli świadomość negatywnej opinii? 

Skarbnik Gminy M. Malinowski odpowiedział, że nie mówiono o tej opinii. Wszystkie 

wprowadzone zmiany zostały omówione na komisjach wspólnych. 



Radny B. Tutak zadał pytanie czy Pan Skarbnik uznał za brak potrzeby informowania, iż 

wprowadzone zmiany są wynikiem negatywnej opinii RIO? 

Skarbnik Gminy M. Malinowski oznajmił, że zapoznał z opinią RIO zgodnie z prawem. 

Radny B. Tutak zauważył, że wolałby mieć świadomość, iż omawiany projekt uchwały otrzymał 

negatywną opinię. Nikt o tym nie powiedział. Wychodzi na to, że z tą opinią Radni powinni zostać 

zapoznani przed podjęciem WPF-u, co jest zapisane w przytoczonej opinii. Radni nie mając 

świadomości głosowali nad WPF-em. 

Przewodniczący Rady K. Badowski poinformował, że nie wiedział o negatywnej opinii. Nie jest 

ona tajemnicą, nikt nie złamał przepisów, ale dobrze byłoby wiedzieć o niej wcześniej. 

Radny P. Paczesny zauważył, że w opinii mowa jest o 420 tys. zł różnicy, jednak nigdzie takiej 

kwoty nie widział. Wydatki nie mogą przekraczać dochodów. Dobrze byłoby to ująć w tabeli, gdyż 

ciężko jest to wyłapać. 

Skarbnik Gminy M. Malinowski odpowiedział, że nie jest to ujęte w tabeli, ale jest w załączniku 

nr 1. Na samej górze tabeli są dochody, wydatki są ujęte w treści uchwały. Art. 242 ustawy 

o finansach publicznych mówi o tym, że rada gminy nie może uchwalić budżetu jeżeli dochody 

bieżące są niższe od wydatków bieżących. Tutaj relacja była odwrotna. Wygenerowaliśmy wolne 

środki, które mogą zostać przeznaczone na tę różnicę. W tym budżecie dochody bieżące są mniejsze 

niż wydatki bieżące o ponad 300 tys. zł. Wolne środki wyniosą ponad 500 tys. zł. Dopóki nie 

zostanie zrobione sprawozdanie, nie będzie znana ostateczna kwota wolnych środków. 

Radny W. Leśniewski zauważył, że w opinii chodziło, aby pozmieniać kwoty do odpowiednich 

rubryk. 

Skarbnik Gminy M. Malinowski poinformował, że projekt uchwały budżetowej tworzony jest do 

15 listopada. W tamtym czasie nie można było ująć wolnych środków, gdyż ich po prostu nie było. 

Źródłem pokrycia różnicy były obligacje. Zaplanowane obligacje były na 3,2 mln zł, teraz są na 

2,7 mln zł. W projekcie nie była zachowana zależność bilansu. 

Radny P. Paczesny zadał pytanie na jaki cel zostały wzięte obligacje? Czy planowana jest jakaś 

inwestycja czy budżet się nie bilansuje?  

Skarbnik Gminy M. Malinowski odpowiedział, że ze względu na brak bilansu budżetu. Obligacje 

pokryją bilans. Realnie o 2,7 mln zł wzrośnie zadłużenie gminy. Pozwoli to spłacić poprzednie 

zadłużenia. Jest to tzw. rolowanie długu. 

Radny P. Paczesny podniósł, iż w przypadku braków w domowym budżecie nie zaciąga się długu, 

tylko szuka oszczędności. Nie wie czy takie próby były podjęte. Zrozumiałby, jeżeli obligacje byłyby 

wzięte na inwestycje.  



Skarbnik Gminy M. Malinowski oświadczył, że częścią budżetu są inwestycje. Realizowany będzie 

projekt zarówno u mieszkańców jak i na ośrodkach użyteczności publicznej. Po ogłoszeniu przetargu 

otrzymamy dofinansowanie. Wnioskowaliśmy o 85%. Mieszkańcy będą musieli wpłacić 100% 

wartości brutto. Urząd przejął od stowarzyszenia projekt. Jeżeli wszystko pójdzie dobrze, gmina 

dostanie 85% dofinansowania na własne budynki. 

Radny P. Paczesny przyznał, że w tym roku nie zaplanowano dużych wydatków na inwestycje. 

Chciałby spróbować poszukać rezerw. 

Skarbnik Gminy M. Malinowski zauważył, że na szukanie rezerw jest już za późno. Można było to 

zrobić na etapie projektowania budżetu. Państwo dokłada coraz więcej zadań, nie zawsze idą za tym 

przekazywane środki. Ośrodek Pomocy Społecznej kosztuje coraz więcej. Nie mamy dużych 

możliwości sprzedaży nieruchomości gminnych. Podatki są jakie są. Dotacje otrzymujemy, ale 

sytuacja samorządów jest coraz gorsza. Udziały w podatku dochodowym od osób fizycznych się 

zmniejszyły ze względu na przyjęcie ustawy zwalniającej dochody osób do 26 roku życia. Jest coraz 

trudniej. Analizując ten budżet pod różnymi płaszczyznami, doszliśmy do wniosku, że jest to ostatni 

rok, w którym się zadłużamy. Wskaźniki poszły do góry. W każdy kolejnym roku do spłaty 

przewidziane są 2 mln zł. 

Radny B. Tutak poprosił o 5 min przerwy, w celu przesłania opinii i zapoznania się z nią. Ma 

wątpliwości co do głosowania nad WPF-em, zastanawia się czy nie powinno być reasumpcji 

głosowania.  

Mecenas A. Soja poinformowała, że zgodnie z art. 238 ust. 3 ustawy o finansach publicznych 

„Opinię regionalnej izby obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej zarząd jednostki 

samorządu terytorialnego jest obowiązany przedstawić, przed uchwaleniem budżetu, organowi 

stanowiącemu jednostki samorządu terytorialnego.”. Doktryna mówi, że opinia najpóźniej powinna 

być przedstawiona na sesji. Nie ma obowiązku, z którego wynikałoby, aby przedstawić ją przed 

WPF-em, musi być przedstawiona przed budżetem. 

Przewodniczący Rady K. Badowski zarządził 5 minut przerwy. 

Po przerwie. 

Radny B. Tutak zauważył, że w opinii jest zapis „Zatem, Skład Orzekający zwraca uwagę na 

konieczność doprowadzenia do zachowania relacji zrównoważenia wydatków bieżących, o której 

mowa w art. 242 ust. 1 ustawy o finansach publicznych przed uchwaleniem budżetu Gminy Dębnica 

Kaszubska na 2020 rok oraz przed uchwaleniem Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Dębnica 

Kaszubska na lata 2020 – 2032”. Radny nie złoży wniosku o reasumpcję, ale jeżeli pozostanie to tak 

jak jest w tej chwili, to pofatyguje się o czynności nadzorcze u wojewody. Uważa, że Radni zostali 

wprowadzeni w błąd. 



Skarbnik Gminy M. Malinowski poinformował, że żaden przepis nie obliguje organu 

wykonawczego do prezentacji opinii przed podjęciem WPF-u. 

Przewodniczący Rady K. Badowski stwierdził, że nie zna powodu, dlaczego opinia nie trafiła do 

Radnych, a powinna. Miałby prośbę, aby na przyszłość przekazywać ją odpowiednio szybko. Radni 

mają podjąć uchwałę budżetową, dlatego muszą znać każdą stronę. Opinią mówi o błędach 

artykularnych, cała dyskusja trwa o to, że Radni tej opinii nie otrzymali. 

Wójt Gminy I. Warkocka oświadczyła, że to się już więcej nie powtórzy. 

Radny P. Paczesny zauważył, że nie widzi różnicy zmniejszonego podatku dochodowego. Czy jest 

ona do wyliczenia? 

Skarbnik Gminy M. Malinowski poinformował, że dochody przyjmowane są na podstawie 

informacji otrzymanej od Ministra Finansów. Gmina ma obowiązek przyjąć to w całości, co do 

złotówki. 

Przewodniczący Rady K. Badowski poprosił o przedstawienie informacji jak dochód zmieni się 

względem roku poprzedniego. Budżet jest duży, ale to ze względem na projekt. Cała struktura 

funkcjonowania gminy jest kosztowna. Po opinii RIO budżet zmienił się na korzyść. Miejmy 

nadzieję, że działka pod fotowoltaikę przyniesie zyski. Wyremontowana droga cieszy ludzi. 

Radny P. Paczesny zauważył, że nie każdy się cieszy z remontu tej drogi. Ponadto w planie 

wydatków majątkowych wzrosły wydatki na OPS. Na gospodarkę mieszkaniową zostanie 

przeznaczona duża część budżetu. Co będzie z tego tytułu wykonane? 

Wójt Gminy I. Warkocka poinformował, że budżet jest trudny ze względu na mnogość zadań do 

wykonania. Wzrasta fundusz płac. Zwiększenie minimalnego wynagrodzenia odbije się na 

pozostałych działach. Jest to wyjątkowo konsumpcyjny budżet i kolejne raczej nie będą lepsze. Aby 

utrzymać pracowników pensja nie może pozostać na niezmienionym poziomie. Pracownicy chcą 

zarabiać. Widzimy jak długo trwa wyszukiwanie specjalistów na rynku pracy. Mowa tu nie tylko 

o urzędzie, ale również o podległych jednostkach. Przy najniższej krajowej, pensja minimalna 

pracownika zatrudnionego w gminie wynosi 3200 zł brutto. To są znaczne koszty, w porównaniu do 

tego, że było 2250 zł brutto. 

Skarbnik M. Malinowski poinformował, że planowany udział w podatku dochodowym wyniósł 

w roku 2019: 5710250 zł, na ten rok zaplanowano: 6097203 zł. Wzrost spowodowany jest wzrostem 

najniższej krajowej, ale dochód ten nie wzrósł tak bardzo jak płaca. 

Przewodniczący Rady K. Badowski zadał pytanie od kiedy jest zwolnienie w podatku 

dochodowym? 

Skarbnik M. Malinowski odpowiedział, że od II półrocza zeszłego roku. W urzędzie nie ma osób, 

które by z tego korzystały. 



Radny P. Paczesny zadał pytanie czy ZGK się bilansuje? 

Skarbnik M. Malinowski odpowiedział, że bilans jeszcze nie został przekazany. Na bieżąco 

jesteśmy z informacjami, wiemy, że nie będzie się bilansował. Dopłata dla ZGK udzielana jest do 

wody i do inwestycji. Kwota 526900 zł zostanie przekazana na inwestycje. 

Radny P. Paczesny zadał pytanie kiedy zakład będzie się bilansował? Połowa pozyskanej wody jest 

sprzedawana. Straty rosną, zmienia się kadra, ale to nic nie pomaga. Jakie jest lekarstwo? Miał być 

nadzór właścicielski sprawowany przez Skarbnika, Sekretarza i Pana Żukowskiego. Woda i ścieki są 

dużymi kosztami po stronie mieszkańców.  

Wójt Gminy I. Warkocka odpowiedziała, że jeszcze przez długi czas będzie się dopłacało do ZGK, 

gdyż spółka musi się rozwijać. Należy inwestować w nowe studnie. Zakład prawdopodobnie nigdy 

nie będzie się bilansował. Prawie 200 tys. zł dopłacamy do wody dla mieszkańców. Po raz kolejny 

mowa jest o tym, że trwa to długo. Aby naprawić sytuację należałoby zlikwidować spółkę i otworzyć 

na nowo. Na to nas nie stać, więc naprawa tego, co jest będzie trwała długie lata. 

Radny P. Paczesny oznajmił, że ma doświadczenie w samorządzie. Przy problemach przygotowuje 

się program naprawczy. Czy został on stworzony? Radni go nie znają. Działania ad hock nie 

przynoszą efektu. Istnieją konkretne powody, dlaczego zakład nie funkcjonuje właściwie. Nie trzeba 

go całkiem likwidować. Było już kilku prezesów, wymieniono radę nadzorczą, ale to nie przyniosło 

efektu. Jak tak dalej pójdzie zabraknie majątku na pokrycie strat. 

Wójt Gminy I. Warkocka odpowiedziała, że zakład wywiązuje się na bieżąco ze swoich zadań. 

Dyskusja na temat poprawy sytuacji nie powinna mieć miejsca na sesji. Aby przeprowadzić dyskusję 

potrzebne są dokumenty. 

Radny P. Paczesny oświadczył, że nie ma oficjalnego dokumentu, mówiącego o wizji poprawy 

sytuacji w ZGK. Dowiedziano się po czasie o zmianie kierownika w ZGK. Gmina będzie dokładać 

do spółki. Według Radnego wydobycie i sprzedaż wody powinno się bilansować. Kanalizacja jest 

w miarę nową inwestycją, lecz ścieki w niej płynące są agresywne, nie są napowietrzane. Nie wie czy 

poradzimy sobie z finansami, a modernizacja oczyszczalni jest niezbędna. Nie chce sytuacji, w której 

ścieki będą płynąć bezpośrednio do rzeki. Chciałby do końca roku znać plan na modernizację. 

Wójt Gminy I. Warkocka oznajmiła, że nie widzi sensu prowadzenia tej dyskusji na sesji. Nie 

przypomina sobie, aby Pan Radny miał sensowny wniosek na modernizację. Ze strony Radego są 

tylko zarzuty. Nie będzie wracać do sytuacji z I kadencji, gdzie na jaw wyszedł przeprowadzany 

sposób windykacji i dowiedziano się o karach umownych. Zaproponowała spotkanie na potrzeby 

dyskusji o ZGK, jednak na ten czas poprosiła uciąć tę dyskusję.  

Radny P. Paczesny oświadczył, że cały czas sygnalizuje o złym funkcjonowaniu zakładu. Nie było 

żadnego planu naprawczego. Radny nigdy nie otrzymał zaproszenia do rozmów w temacie ZGK, aż 



do dnia dzisiejszego. Chciałby znać pomysł Pani Wójt na poprawę sytuacji, jako że jest 

jednoosobowym właścicielem spółki i ją prowadzi. 

Przewodniczący Rady K. Badowski zaproponował, że w lutym na komisjach wspólnych można 

porozmawiać o sytuacji ZGK i planach na dalszy rozwój. 

Wójt Gminy I. Warkocka oświadczyła, że nie prowadzi spółki, nie jest to Jej rolą. Wójt jest 

wspólnikiem. Do dyskusji o planach zaprasza w szerszym gronie, nie tylko we dwoje. 

Przewodniczący Rady K. Badowski przywołał do porządku i zakończył dyskusję na temat ZGK. 

Zaproponował, aby komisje wspólne 19.02 odbyły się również w temacie ZGK, gdzie zostaną 

omówione plany na przyszłość i wizja inwestycji. 

Radny R. Cech zwrócił uwagę, iż nie rozumie spornych kwestii, mówiących o tym, że z jednej 

strony gmina jest zadłużana, a z drugiej strony słychać głosy, że jest za mało inwestycji.  

Mecenas A. Soja odniosła się do dyskusji na temat budżetu gminy i obowiązku przedstawienia 

opinii przed jego podjęciem. Treść opinii mówi „Skład Orzekający zwraca uwagę na konieczność 

doprowadzenia do zachowania relacji zrównoważenia wydatków bieżących, o której mowa w art. 242 

ust. 1 ustawy o finansach publicznych przed uchwaleniem budżetu Gminy Dębnica Kaszubska na 

2020 rok oraz przed uchwaleniem Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Dębnica Kaszubska na 

lata 2020 – 2032.”. Z tego co mówił Pan Skarbnik wszystkie uwagi zostały wzięte pod uwagę 

i zostały naniesione na treść uchwały budżetowej. 

Przewodniczący Rady K. Badowski zadał pytanie czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania 

bądź uwagi do projektu uchwały? W związku z brakiem zgłoszeń przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania uchwała została podjęta i uzyskała następującą liczbę głosów /za: 7, 

przeciw: 4, wstrzymało się: 2 

Uchwała otrzymała nr XVI/128/2020 i stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

/Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 22 do protokołu/ 

 
Ad. 5 

Przewodniczący Rady K. Badowski poprosił o zapoznanie ze sprawozdaniem z działalności 

Wójta Gminy Dębnica Kaszubska. 

Sprawozdanie z działalności Wójta Gminy Dębnica Kaszubska /stanowiące załącznik nr 23 do 

protokołu/ przytoczyła Wójt Gminy I. Warkocka Gminy I. Warkocka. 

Przewodniczący Rady K. Badowski przeszedł do kolejnego punktu porządku obrad. 

 

 



Ad. 6 

Sprawozdanie z wykonania uchwał /stanowiące załącznik nr 24 do protokołu/ przedstawiła 

Zastępca Wójta Gminy A. Żukowska. 

Przewodniczący Rady K. Badowski zadał pytanie czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania 

do sprawozdań? W związku z brakiem zgłoszeń przeszedł do kolejnego punktu porządku obrad. 

Ad. 7 
Przewodniczący Rady K. Badowski poprosił o przedstawienie sprawozdań z działalności 

Komisji Rady Gminy.  

Ad. 7.1 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury i Budżetu Radny I. Ziółkowski zapoznał ze 

sprawozdaniem z działalności komisji za 2019 rok /stanowiącym załącznik nr 25 do protokołu/. 

Przewodniczący Rady K. Badowski zadał pytanie czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania 
do komisji? W związku z brakiem zgłoszeń przeszedł do kolejnego sprawozdania.  
 
Ad. 7.2  

Wiceprzewodniczący Komisji Rewizyjnej Rady R. Cech zapoznał ze sprawozdaniem 

z działalności komisji za 2019 rok /stanowiącym załącznik nr 26 do protokołu/. 

Przewodniczący Rady K. Badowski zadał pytanie czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania 

do komisji? W związku z brakiem zgłoszeń przeszedł do kolejnego sprawozdania.  

 

Ad. 7.3 

Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Radny W. Leśniewski poinformował, że 

komisja spotkała się dwa razy, podczas posiedzenia wspólnego wszystkich komisji Rady Gminy, 

gdzie przygotowano materiały na sesję. Na drugim spotkaniu opracowano plan pracy. 

 

Przewodniczący Rady K. Badowski zadał pytanie czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania 

do komisji? W związku z brakiem zgłoszeń przeszedł do kolejnego sprawozdania.  

Ad. 7.4. 
Członek Komisji Spraw Społecznych Radny K. Horuń zapoznał ze sprawozdaniem 

z działalności komisji za 2019 rok /stanowiącym załącznik nr 27 do protokołu/. 
 
Przewodniczący Rady K. Badowski zadał pytanie czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania 

do komisji? W związku z brakiem zgłoszeń przeszedł do kolejnego punktu porządku obrad. 

 

Ad. 8. 

Przewodniczący Rady K. Badowski otworzył dyskusję przy punkcie „wolne wnioski 

i informacje”. 



Radny R. Cech serdecznie podziękował Pani Wójt, pracownikom urzędu, byłej przewodniczącej 

Komisji Infrastruktury i Budżetu Pani Bożenie Sikorze i całej komisji za to, że powstały lampy na 

ul. Skarszewskiej. Teraz ulica ta stała się bezpieczniejsza, ludzie poruszający się po niej są widoczni. 

Podziękował za przyjęcie uczniów ze szkoły w Gogolewie na zwiedzaniu Urzędu Gminy. Zastępca 

Wójt Gminy oprowadziła uczniów po wszystkich pokojach, odpowiedziała na każde pytanie 

uczniów. 

Radny B. Tutak zadał pytanie co się stało, że nie ma Pana Radosława? 

Wójt Gminy I. Warkocka odpowiedziała, że sprawy kadrową są wyłączną kompetencją kierownika 

urzędu. Nie będzie na ten temat rozmawiać na sesji. 

Radny B. Tutak zadał pytanie czy została wypowiedziana umowa z Panem Radosławem? 

Otrzymuje wynagrodzenie z budżetu gminy, chciałby wiedzieć, czy ma obowiązek świadczenia pracy, 

czy też nie. 

Wójt Gminy I. Warkocka oznajmiła, że podtrzymuje swoje stanowisko. Nie będzie na ten temat 

rozmawiać na sesji. Zaprosiła Radnego na rozmowę. 

Radny B. Tutak oświadczył, że złoży interpelację w tym temacie, po czym zadał pytanie do Pani 

Dyrektor, w związku z podjętą decyzją o pozostawieniu środków finansowanych po strajku do 

dyspozycji szkoły, czy udało się wykorzystać całą kwotę?  

Dyrektor I. Krawczyk odpowiedziała, że udało się wykorzystać część kwoty, nie w pełnej 

wysokości. Nie każdy nauczyciel chciał realizować dodatkowe zajęcia. Czasami wynikało to 

z mnogości zajęć. Nie potrafi powiedzieć, jaka była to skala, zaprosiła Radnego do szkoły. 

Radny B. Tutak odniósł się do sprawozdania z działalności wójta i zadał pytanie gdzie firma 

DROMOS wykonywała zadanie? 

Wójt Gminy I. Warkocka odpowiedziała, że w Budowie i Troszkach. 

Radny B. Tutak zadał pytanie jaka jest przeszkoda i przyczyna tego, że lampy w Starnicach się nie 

świecą? 

Wójt Gminy I. Warkocka odpowiedziała, że nie zostały jeszcze podłączone przez firmę 

Energetyczną. 

Radny B. Tutak zauważył, że jest problem ze światłem na świetlicy w Starnicach. Poprzedniego 

dnia problem ten został mu zgłoszony, dlatego przekazuje go na sesji. 

Wójt Gminy I. Warkocka oznajmiła, że zostanie to sprawdzone. 

Radny B. Tutak zadał pytanie jaki jest zakres wglądu do tabletów Radnych? Podobno w Urzędzie 

Gminy wiadomo, kiedy są one włączane i co na nich jest robione. 

Zastępca Wójta Gminy A. Żukowska odpowiedziała, że nie jest wiadomo, co danych Radny robi 

na tablecie, tylko przez wzgląd na aktualizację widać, kiedy tablet był ostatni raz włączany. 

Informatyk widzi tylko fakt połączenia z serwerem. 



Radny M. Batóg podziękował Radnym Rady Powiatu za realizację przedsięwzięć. W imieniu 

mieszkańców podziękował za płyty drogowe, za inwestycję na drodze do Jawor. Na pewno będą 

służyć dobru mieszkańców. Podziękował również za chodnik w Gałęziowe. 

Radny P. Paczesny zadał pytanie czy Radni zostaną zapoznani z odpowiedziami udzielonymi na 

pisma dotyczącymi podwyżek stawek za śmieci?  

Przewodniczący Rady K. Badowski zadał pytanie czy można przesłać odpowiedzi na adres 

mailowy?  

Radny wyraził na to zgodę. 

Radny P. Paczesny zadał pytanie kiedy nitka gazu zostanie pociągnięta do Dębicy Kaszubskiej? 

Wójt Gminy I. Warkocka odpowiedziała, że firma zakłada, iż do 2022 roku gaz będzie w Dębnicy 

Kaszubskiej. Najpierw po prawej stronie, jak się wjeżdża do miejscowości.  

Radny P. Paczesny poinformował, że stan dróg gminnych jest zły. Czy są plany, aby to jakoś 

poprawić? 

Wójt Gminy I. Warkocka odpowiedziała, że na bieżąco będą dokonywane naprawy drogi, 

w ramach posiadanych sił roboczych. 

Radny W. Leśniewski zadał pytanie czy wiadomo kiedy będzie wykonana modernizacja 

ul. Zajęczej? 

Wójt Gminy I. Warkocka odpowiedziała, że droga została zgłoszona do konkursu. Rozstrzygnięcia 

można się spodziewać w tym roku. 

Radny W. Leśniewski zauważył, że jest wiele skarg na obsługę kierowców z PKS-u. Korzystając 

z tych autobusów ludzie nie mają tylu zniżek, co w MZK. 

Wójt Gminy I. Warkocka poinformowała, że faktycznie mieszkańcy się skarżą. Jest w stałym 

kontakcie z Panem Marcinem Kowalczykiem Członkiem Zarządu Powiatu słupskiego i Panią Prezes 

PKS. Oczywiście transportu nie musi realizować PKS. Autobusy jeżdżą często niezgodnie 

z rozkładem jazdy. NORD jest naszym podatkiem, ma u nas siedzibę. Jeżeli nie spełnią naszych 

oczekiwań, będziemy szukać innych rozwiązań. Na razie trwają procedury naprawcze. Przy przejęciu 

transportu były obiecane autobusy niskopodłogowe, ale ich nie dostarczono. 

Członek Zarządu Powiatu M. Kowalczyk poinformował, że sytuacja o transporcie została 

przekazana drogą elektroniczną do powiatu. Przekazano ją do Pani Prezes. Pani Prezes sprawdziła 

tachografy, mogło się zdarzyć, że kierowca mógł odjechać wcześniej niż w rozkładzie przewidziano. 

Jest to słowo przeciwko słowu. Nie da się tego zweryfikować. Prosił o zgłaszanie nieprawidłowości, 

aby móc je poprawiać. Wniosek napisano o transport publiczny. Obecnie trwają prace nad statutem 

związku, aby poprawić jakość transportu publicznego. Robione są naciski, aby w strategii rozwoju 

województwa pomorskiego były przeznaczone środki na tabor regionalny, a nie jak to miało miejsce 

do tej pory, na tabor miejski. W związku z tym w województwie pomorskim skorzystało Trójmiasto 

i miasto Słupsk. PKS Słupsk zakupiło nowe autobusy. Deklaracja Pani Prezes była taka, że będzie 

ich więcej. Powołano nową Radę Nadzorczą, problemy spółki są znane. Linie deficytowe są 



zmniejszane. Dziękuje za przychylności finansowania deficytu linii. Na rok 2020 podpisano umowę 

do Dębnicy Kaszubskiej. Linie do Skarszowa, Jawor czy Unichowa są rentowne. Analizowane są 

przepływy pasażerskie. Chcemy skrupulatnie rozliczyć kursy. Jeżeli są sygnały, że firma NORD 

przystąpi do komunikacji, to są za tym. Chcą, aby transport się rozwijał, ale jeżeli będzie dwóch 

przewoźników na jednej linii, to oznacza, że linia jest rentowna, więc nie ma możliwości wypłacania 

dofinansowania. Chcemy iść do przodu, utworzyć związek, aby jak najwięcej do niego przystąpiło. 

Przewodniczący Rady K. Badowski zauważył, że przy przejęciu linii była mowa o autobusach 

niskopodwoziowych. Dlaczego trzeba było czekać tak długo na wprowadzenie tych autobusów? 

Członek Zarządu Powiatu M. Kowalczyk odpowiedział, że nie czekano z ich wprowadzeniem. 

Postanowiono o sprzedaży działki. Za te pieniądze kupiono tabor dla spółki. Spółka ma ogromny 

tabor, około 50% jest do wymiany. PKS działa na ogromnym obszarze. Plany są takie, aby 

zmniejszyć jej zasięg. 

Przewodniczący Rady K. Badowski zadał pytanie jakie konsekwencje zostaną wyciągnięte od 

spółki? 

Członek Zarządu Powiatu M. Kowalczyk oświadczył, że ciężko jest rozstrzygać słowo przeciwko 

słowu.  

Radny W. Leśniewski zauważył, że w sobotę do południa ciężko jest się dostać do miasta, gdyż nie 

jeździ żaden autobus. Mimo tego, że w szkołach średnich nie ma zajęć, to powinny być jakieś 

połączenia dla studentów zaocznych, dla osób uczestniczących w kółkach itp. 

Członek Zarządu Powiatu M. Kowalczyk zaprosił do siebie na spotkanie, można przeanalizować 

potrzeby, zwiększyć ilość kursów, jednak może się to wiązać z dodatkowymi kosztami.  

Przewodniczący Rady K. Badowski przypominał, że przy przejęciu linii kursy miały zostać 

utrzymane. Również słyszał sygnały o spóźnionych autobusach lub w ogóle nieprzyjeżdżających.  

Członek Zarządu Powiatu M. Kowalczyk oświadczył, że nie może wypowiadać się za spółkę 

PKS. Od września monitorowane są kursy, są pełne dane o przepływach pasażerskich, dlatego tylko 

za ten okres może udzielać informacji.  

Wójt Gminy I. Warkocka zadała pytanie czy analiza rentowności kursów robiona jest całościowo 

za miesiąc, czy analizowany jest każdy kurs z osobna? 

Członek Zarządu Powiatu M. Kowalczyk odpowiedział, że analizowany jest każdy kurs. Każda 

linia analizowana jest osobno. Dofinansowanie podpisane jest na linię i tak jest to rozliczane. 

Niektóre kursy na linii są deficytowe, a niektóre przepełnione. Pierwszy kwartał pokaże jak się to 

rozkłada, gdy są ferie i nie ma zakupu biletów. Umowa podpisana jest na 17 linii, z czego 3 do 

Dębnicy Kaszubskiej. Z tych 3, 2 są rentowne. Jest to ogromny sukces. Być może kolejne 

miejscowości będą ujmowane w niedalekiej przyszłości. Problemem jest brak porozumienia 

z miastem Słupsk. 



Wójt Gminy I. Warkocka oświadczyła, że uwagi odnośnie brzydkich zachowań kierowców 

zgłaszane są od samego początku. Jeden z kierowców został zgłoszony bezpośrednio do PKS-u, jego 

numer autobusu był przedstawiony Pani Prezes, a mimo to ciągle pracuje i nie zmienia zachowania.  

Przewodniczący Rady K. Badowski zauważył, że transport szkolny z Mielna był o 7:15, po 

zmianie jest o 7:00. Teraz miejscowość jest lepiej skomunikowana, ale dzieci muszą wcześniej 

wychodzić do szkoły. Rozumie, że gdzieś trzeba szukać oszczędności. Kiedyś były osobne autobusy. 

Wójt Gminy I. Warkocka oświadczyła, że nie ma powodów łączyć Skarszowa i Mielna. Skarszów 

można zabierać później, Pani Dyrektor ma za zadanie rozwiązać ten problem i powrócić do 

poprzednich godzin wyjazdów. 

Wiceprzewodniczący Rady I. Ziółkowski również zgłosił uwagę co do usług świadczonych przez 

PKS. Czasami nie każdy kurs jedzie do końca trasy i ludzie nie wiedzą na jakim przystanku powinni 

oczekiwać. 

Wójt Gminy I. Warkocka zaprosiła na sesję Młodzieżowej Rady Gminy. Obrady są ciekawe, gdyż 

młodzież z innej perspektywy patrzy na pewne sprawy. Strategia Gminy kończy się w tym roku. 

W pierwszej fazie strategia będzie omawiana we własnym gronie. Jeżeli Radni chcą uczestniczyć 

w pracach, to serdecznie zaprasza. Zaprosiła do dyskusji w momencie opracowywania strategii. 

Gotowa strategia zostanie przedstawiona na sesji. 

Wiceprzewodniczący Rady I. Ziółkowski zaprosił na spotkanie sołeckie sołectwa Dębnica 

Kaszubska. 

Przewodniczący Rady K. Badowski zabrał głos odnośnie planu pracy. W marcu i w czerwcu 

wypadają środy odpowiednio 25 i 24. Czy w tym terminie mogą odbyć się sesje? 

Radni potwierdzili możliwość organizacji sesji w tych terminach. 

Członek Zarządu Powiatu G. Grabowski poinformował, że nie otrzymał informacji o zadłużeniu 

mieszkańców z tytułu opłat za śmieci. Można taką informację przekazać po sesji. 

Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych miałby 

jeszcze jakieś pytania? W związku z brakiem zgłoszeń o godzinie 12:45 zamknął obrady sesji Rady 

Gminy Dębnica Kaszubska.  
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